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Vážení spoluobčané,
 v jarních měsících jsme vás na stránkách Pohořelického zpravodaje obvykle 

informovali o připravovaných kulturních a společenských akcích, prožívali jsme 
s vámi příchod Velikonoc a jejich oslavu. V loňském roce touto dobou byla v pl-
ném proudu příprava Slavností města Pohořelice a okolí. Musím si nad tím vším 
povzdychnout, že ty okamžiky jsou pryč. Na otázku „Kdo za tím stojí?“, je patřič-
nou odpovědí „COVID-19“. Jak si vůbec mohl dovolit zasáhnout do našich životů, 
doteď jsme přece byli pány tvorstva, poroučeli větru i dešti; zdá se, že je mu to 
úplně jedno.

 Kolikrát jsem přemýšlel nad tím, co ještě přijde, jak si dokážeme své životy 
otrávit na míru již nesnesitelnou, na míru, kdy nás ten pozemský život tak nějak 
přestane bavit, kdy už nebude snesitelným. Vědecké úvahy nad zánikem lidstva 
v důsledku oteplování planety, vyčerpání nerostného bohatství, sebezničující zá-
nik Slunce, nad tím se dnes můžeme pousmát. Mnohem zákeřnější jsou nevidi-
telné viry a bakterie, které nás obklopují a žijí v nás. Když tu COVID-19 nebyl, měli 
jsme čas zabývat se hloupostmi, nyní se zdá, že bojujeme o holé životy. Zda byl 
tento vir vyroben v laboratoři, nebo ne, se asi nikdy nedozvíme, věřím spíš do-
mněnce, že nejlepším zabijákem je sama Matka příroda, která život dává i bere.

Kdyby teď měl přijít náš konec, všechno předtím by nedávalo smysl. Nevěřím, 
že je konec, není konec touhy po svobodě, chceme mír, prožíváme lásku, věříme 
v pravdu, máme dost iluzí, snů a odhodlání, myslíme jeden na druhého, doká-
žeme si vzájemně pomoci, sdílíme spolu smysl života, má nějaký účel, a dokud 
máme děti, je tu stále naděje a budoucnost.

 Pokud jsme nepoděkovali našim ženám, maminkám, měli bychom tak uči-
nit, vlastně kdykoliv; ony si to zaslouží. Jsou to ženy, které vládnou tomu, že je 
nám na světě dobře, jsou to ony, které říkají „ano“. Popřejme našim maminkám 
10. května a poděkujme jim za jejich péči, lásku a děti, které nám daly; všem z nás 
daly život.

Přeji vám vše nejlepší!
 Bc. Miroslav Novák, starosta
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ZE ZÁPISŮ RADY A ZASTUPITELSTVA MĚSTA
36. schůze rady města, konaná dne 1. 4. 2020 pro-

jednala a schválila mimo jiné i tuto problematiku:

- schválila posunutí pronájmu nebytových prostor 
zubní ordinace na Zdravotním středisku Pohořelice 
do doby dodání zubařského křesla,

- schválila odpuštění nájemného za nebytové prosto-
ry města za měsíc duben 2020 pro místní živnostníky 
dle přiloženého seznamu,

- schválila bezplatný pronájem radničního sálu ve 
dnech 14.10.-18.10.2020 za účelem přípravy a  ko-
nání babských hodů a schválila bezplatné zapůjčení 
20 souprav pivních setů,

- schválila dle doporučení výběrové komise zruše-
ní výběrového řízení na zakázku Pohořelice, cesta 
Mlýnská a  prodloužení propustku a  vyhlásila nové 
výběrové řízení na stejný předmět zakázky,

- schválila zrušení výběrového řízení na zakázku Ul. Br-
něnská, oprava cesty a mostku k zahrádkářské kolo-
nii a  vyhlásila nové výběrové řízení na stejný před-
mět zakázky,

- schválila dle doporučení výběrové komise cenovou 
nabídku ve výši 3.078.849,92 Kč vč. DPH firmy SIL-
NICE ŠKROB, s.r.o., Blansko, na zhotovení zakázky 
Chodník a přechod pro chodce ve městě Pohořelice, 
místní část Nová Ves,

- schválila dle doporučení výběrové komise cenovou 
nabídku ve výši 1.883.970 Kč vč. DPH firmy AQUA 
PROCON, s.r.o., Brno, na zhotovení zakázky Projekto-
vé a inženýrské práce na akci Pohořelice – ČS u hřiště 
a retenční nádrž,

- schválila dle doporučení výběrové komise cenovou 
nabídku ve výši 1.910.590 Kč vč. DPH firmy AQUA 
PROCON, s.r.o., Brno, na zhotovení zakázky Projekto-
vé práce na akci Pohořelice – Generel kanalizace,

- schválila Smlouvu o zřízení služebnosti k pozemkům 
p. č. 6789 a 6799 v k. ú. Pohořelice nad Jihlavou s CE-
TIN, a.s., Praha pro umístění a provozování komuni-
kačního vedení a zařízení,

- schválila Inventarizační zprávu o výsledku inventari-
zace majetku města Pohořelice k 31.12.2019,

- schválila přípravu územní technicko-územní studie 
pro lokalitu U kasáren v územním plánu jako plochu 
BX Z47 pro výstavbu infrastruktury pro pozemky RD,

- uložila zpracovat návrh obecně závazné vyhlášky 
města o  úplném zákazu hazardních her ve městě 
a jeho městských částech. Návrh postoupila do ZM,

- schválila zpracování PD pro záměr stavebních úprav 
a vybudování třetí třídy v budově MŠ Šumická,

- schválila Smlouvu o  zřízení služebnosti k  pozemku 
p. č. 6346 v k. ú. Pohořelice nad Jihlavou pro napoje-
ní oprávněných pozemků na veřejnou komunikační 
sít – silnice II/395 s  UNIPORT INVESTMENT II, s.r.o., 
Lelekovice,

- schválila Smlouvu o  náhradě nákladů ve výši 
150.000 Kč v souvislosti s výstavbou vodovodu s fir-
mou GPE III Pohorelice (CZ), s.r.o., Praha. Tímto RM 
revokuje své usnesení č. 24/28/20.

Mgr. Renata Babčanová,
MěÚ Pohořelice

INVESTIČNÍ AKCE VE MĚSTĚ
Přístavba základní školy na ul. Dlouhá 
Přístavba ZŠ byla v březnu zkolaudovaná. Probíhají ješ-
tě práce na úpravách kotelny, společné pro novou i pů-
vodní část školy. Dodavatel již zrušil i zařízení staveniště, 
postavené na místě antukového hřiště a hřiště na plážo-
vý volejbal. Město zajistilo dodávku písku pro doplnění 
hřiště na plážový volejbal, sportovci zajistili jeho převoz 
a  rozprostření. Pracovníci sportovní haly opravili část 
dláždění za sportovní halou. Kdy bude přístavba školy 
představena veřejnosti, bude záležet na vývoji epide-
miologické situace.
 
Oprava objektu bývalého hotelu Pfann 

Dodavatel připravuje prostor pro instalaci výtahu. Opra-
vují se omítky uvnitř objektu. Pokračují práce na restau-
rování stropních maleb ve vybraných místnostech. Pro-
bíhají jednání s fi rmou, která bude dodávat nábytek.

Přístavba ZŠ, pohled od jihuPřístavba ZŠ, pohled od jihu
Pfann, klenutá chodba Pfann, klenutá chodba 
v přízemív přízemí



WWW.POHORELICE.CZ
3

KVĚTEN 2020

Stavební úpravy objektu kotelny u  tzv. Mušovské by-

tovky na nám. Svobody, stavba chodníku mezi Paaro-

vým zámečkem a lávkou přes Kolo 
Po odstranění části kotelny se otevřel lepší pohled na park 
pro příchozí podél zdi objektu I. stupně základní školy. Pra-
covníci fi rmy dokončili chodník podél Kola za tzv. „Mušo-
vákem“ včetně veřejného osvětlení.
 
Parkoviště u zdravotního střediska 
V  únoru začaly u  zdravotního střediska přípravné práce 
pro stavbu parkoviště pro cca 70 aut. Součástí parkoviště 
bude i  dobíjecí stanice pro elektroauta. Najíždět na par-
koviště budou řidiči ze silnice ke zdravotnímu středisku, 
vyjíždět se bude na ulici Brněnskou. Během provádění 
zemních prací byl zjištěn špatný stav kanalizačního řadu 
splaškové kanalizace. Na základě objednávky společnos-
ti VaK Břeclav dodavatel část kanalizačního řadu vyměnil. 
Součástí stavby parkoviště jsou retenční nádrže na dešťo-
vou vodu a odlučovač ropných látek. Stavba by měla být 
hotova do konce léta.
 
Demolice skladu SVČ na Tyršově ulici, stavba nového 

skladu

S ohledem na havarijní stav objektu skladu v areálu SVČ na 
ul. Tyršova bylo rozhodnuto o jeho zbourání. Po demolici 
skladu dodavatel staví nový objekt.
 
Opravu některých revizních šachet a  vpustí dešťové 

kanalizace

provedla odborná fi rma začátkem dubna. Jednalo se 
o opravu nebo výškovou úpravu celkem 8 dešťových vpus-
tí a revizních šachet v bývalých kasárnách, na ul. Brněnské, 
Cukrovarské a Mlýnské.
 
Opravu částí povrchů živičných vozovek, zálivku spár 

v komunikacích

ve kterých byly budovány řady splaškové kanalizace v rám-
ci akce Břeclavsko, provedla na přelomu března a dubna 
společnost SKANSKA v rámci záruky. Jednalo se o některé 
úseky v bývalých kasárnách, v ul. Brněnské, Na Hrázkách 
a Vídeňské.
 
Plynofi kace části Chaloupek

V roce 2019 byly zahájeny projekční práce na plynofi kaci 
části Chaloupek – ulice Lázeňská, Poříčí a  Staropoštovní. 
Společnost Moravia Gas Projekt připravila v  průběhu r. 
2019 projektovou dokumentaci pro plynovodní řady i ply-
novodní přípojky a požádala o územní řízení. Tento rok to 
ale nevypadá na realizaci této potřebné stavby. Problémy 
nám činí vymezit v rozpočtu města fi nanční prostředky na 
tuto akci, která si – podle předběžných odhadů – vyžádá 
cca 7 milionů korun. Žádáme proto občany, kteří na ply-
nofi kaci čekají, o strpení. Rovněž doporučujeme zajistit si 
otop i na topnou sezonu 2020-2021.

Ing. Josef Svoboda,
místostarosta

Kotelna tzv. Mušováku, dokončení fasádyKotelna tzv. Mušováku, dokončení fasády

Parkoviště u zdr. střediska, osazené retenční nádržeParkoviště u zdr. střediska, osazené retenční nádrže

SKANSKA, opravená část ul. VídeňskéSKANSKA, opravená část ul. Vídeňské

Chodník pod Paarovým zámečkem, Chodník pod Paarovým zámečkem, 
doplněné veřejné osvětlenídoplněné veřejné osvětlení
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OZNÁMENÍ MĚÚ POHOŘELICE
ODSTRAŇOVÁNÍ ODPADŮ S OBSAHEM AZBESTU 

Při pracích spojených s údržbou ob-
jektů, při rekonstrukcích budov nebo 
při demolicích starých budov a  zaří-
zení se můžeme setkat se stavebními 
materiály obsahujícími azbest. Vznika-
jící odpady obsahující azbest jsou kla-
sifi kovány jako nebezpečné odpady ve 
smyslu zákona o  odpadech, vykazují 
nebezpečnou vlastnost karcinogenitu. 
Tyto odpady nelze nijak materiálově 
využívat. Je nutné je bezpečně odstra-
ňovat za přísných podmínek ochrany 
zdraví a životního prostředí.

Azbest je obecné označení pro 
křemičité minerály (chrysotil, amosit, 
tremolit atd.), které se v  přírodě vy-
skytují ve vláknité formě. Při narušení 
povrchu minerálu dochází k  uvolňo-
vání jednotlivých vláken do okolního 
prostředí. Pro člověka je nebezpečná 
především jejich inhalace. Azbestová 
vlákna mechanicky poškozují dýchací 
cesty, dostávají se až do plicních sklíp-
ků, kde působí dráždivou místní reakci 
a  tím mohou způsobit vznik vážného 
onemocnění. Azbest je považován za 
prokázaný lidský karcinogen. One-
mocnění z azbestu se může projevit až 
po dlouhé době od prvního kontaktu 
s azbestem. V ČR je používání azbestu 
zakázáno, přesto se s  ním setkáváme 
v  řadě budov a  materiálech vyrobe-
ných před současným zákazem.

Jedním z  nejčastějších stavebních 
výrobků s obsahem azbestu je eterni-
tová střešní krytina, která je tvořena ce-
mentovými lisovanými deskami s  pří-
měsí azbestových vláken. Tento typ 
střešní krytiny se vyráběl v mnoha tva-
rových i barevných variacích a je mož-
né ji najít nejen na střechách, ale i ve 
formě oplocení nebo pláště budov. Pro 
svou odolnost vůči povětrnostním vli-
vům, ohni i vodě se tento výrobek stal 
ve své době velmi vyhledávaným sta-
vebním materiálem. Azbest je z  eter-
nitových střešních krytin vylučován 
do ovzduší jen v nepatrném množství. 
Eternitová krytina patří do skupiny tzv. 
silně vázaných azbestů, což znamená, 

že azbestová vlákna jsou pevně zakot-
vena v pojivu, tedy v cementu. Krytina 
však nesmí vykazovat známky zvětrání 
a nesmí být nijak mechanicky poruše-
na. V takovém případě dochází k uvol-
ňování azbestu ve větší míře a  nelze 
tak krytinu považovat za bezpečnou.

 Právní předpisy České republiky 
neumožňují odstraňování azbesto-
vých materiálů svépomocí.  Neodbor-
né technologie odstraňování azbestu 
totiž mohou způsobovat jeho větší 
uvolňování do prostředí, než kdyby byl 
ponechán na svém místě.

Odstranění stavebních materiálů 
s obsahem azbestu by měla provádět 
specializovaná fi rma, která zaručí řád-
ný a  bezpečný technologický postup 
demontáže nebezpečných stavebních 
materiálů a  následné předání vznik-
lých azbestových odpadů k bezpečné-
mu odstranění.

Pokud se přece jen rozhodnete od-
stranit eternitovou střešní krytinu bez 
pomoci specializované fi rmy, je vyža-
dována součinnost autorizovaného 
stavbyvedoucího. Před zahájením pra-
cí je nutné získat stavební povolení od 
stavebního úřadu a  plánované práce 
s azbestem ohlásit 30 dní před jejich za-
hájením na nejbližší územní pracoviště 
Krajské hygienické stanice. Tato ohlašo-
vací povinnost platí i v případě prová-
dění prací specializovanou fi rmou.

Při manipulaci s azbestovými mate-
riály v budovách a při jejich demontáži 
musí být voleny takové technologické 
postupy, jimiž bude možné předejít 
uvolňování azbestu do ovzduší. Je nut-
né snížit prašnost vlhčením demon-
tovaných materiálů vodou, lze také 
využít nástřik azbestových materiálů 
speciálními přípravky, které vytvoří na 
povrchu nepropustnou vrstvu bránící 
oddělování azbestových vláken a jejich 
úniku do ovzduší. Odpady a materiály 
obsahující azbest musí být shromaž-
ďovány v  utěsněných a  označených 
obalech. Takto zabezpečené odpady 
musí být následně odvezeny do zaří-

zení pro nakládání s  odpady, které je 
určeno k jejich sběru nebo odstranění 
a je provozováno oprávněnou osobou. 
Pracovníci musí být při manipulaci 
s azbestem vybaveni ochrannými pro-
středky (maskou s  fi ltrem, a  ochran-
ným oblekem, rukavicemi a  obuví). 
S  použitými ochrannými i  úklidovými 
prostředky je nutné nakládat také jako 
s nebezpečným odpadem.

K  dalším výrobkům a  stavebním 
materiálům obsahujícím azbest pat-
ří střešní krytina Beronit a  jiné vlnité 
střešní krytiny, hřebenáče, tvarovky 
a  střešní větrací prvky, izolační azbes-
tové desky a šňůry, květinové truhlíky 
a  zahradní doplňky, tlakové a  kanali-
zační roury, interiérové velkoplošné 
desky – Dupronit, Ezalit, exteriérové 
a  podstřešní desky Dekalit, Lignat, 
sendvičové desky s polystyrenem, po-
žárně odolné sendvičové desky Pyral, 
asfaltové desky a  pásy Asbit, Bitagit, 
nástřikové hmoty Pyrotherm, brzdo-
vé obložení v  automobilech, zástěny, 
podložky lokálních zdrojů tepla, např. 
podložky pod elektrické a plynové va-
řiče a  zástěny ke kamnům na pevná 
paliva.
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V  případě, že uvažujete o  výměně 
staré střešní krytiny obsahující azbest, 
nepodceňujte zdravotní rizika manipu-
lace s azbestem a obraťte se na specia-
lizovanou fi rmu. Také jakýkoliv zásah do 
eternitové krytiny z  důvodu opravy je 
z hlediska uvolňování vláken do ovzdu-

ší velmi nebezpečný. S  veškerými ma-
teriály a předměty obsahujícími azbest 
se nesmí manipulovat bez ochranných 
pomůcek (respirátor, ochranný oblek) 
a  je nutné vždy zabránit úniku vláken 
azbestu do okolního prostředí jeho 
zakrytím nebo zabalením do plastové 

folie. Jedná se o zdraví vaše i vašich blíz-
kých. Získat informace je možné také na 
Krajské hygienické stanici nebo odboru 
životního prostředí městského úřadu.

Ing. Ivana Galiová,
odbor životního prostředí MěÚ Poho-

řelice s využitím www.khsbrno.cz

NAKLÁDÁNÍ S ODPADY V DOBĚ KORONAVIROVÉ PANDEMIE 
Třídit odpad smí jen „zdravé“ domácnosti. Roušky vy-

hazujte do černé popelnice, ale v plastovém obalu

Během nouzového stavu kvůli šíření viru COVID-19 je 
potřeba upravit i rutiny nakládání s domácím odpadem. Do-
mácnosti s osobami v karanténě či prokázaným onemocně-
ním by neměly třídit odpad, ten navíc musí i do směsného 
kontejneru řádně zabezpečit proti potenciálnímu šíření ná-
kazy kontaktem s odpadky. Speciální postup vyžaduje i  lik-
vidace ochranných pomůcek, a to od všech občanů, varuje 
Státní zdravotní ústav (SZÚ). Odvoz materiálu na sběrné dvo-
ry je nutné odložit na později.

Aby bylo možné udržet základní občanské služby jako 
svoz a  likvidace odpadů, je potřeba chránit popeláře před 
kontaktem s nákazou. Běžný domácí odpad, který nepočká, 
musíte zabezpečit a až poté odložit do černé popelnice nebo 
kontejneru, odpady na sběrný dvůr ale odvezte až po ukon-

čení mimořádných opatření. Pro domácnosti v  karanténě 
také platí, že v době koronavirové pandemie nesmí třídit od-
pad do barevných kontejnerů.

Jak při likvidaci odpadů přesně postupovat, je uvedeno 
v letáku níže. Ten seznamuje s doporučeními Státního zdra-
votního úřadu pro domácnosti, ve kterých se vyskytují oso-
by v povinně nařízené karanténě nebo osoby s prokázaným 
onemocněním COVID-19, ale také pro všechny, kteří se při 
nezbytném pohybu venku chrání ochrannými pomůckami, 
jako jsou roušky a rukavice. Upřesňuje také možnosti likvida-
ce odpadu pro obce, které by se ocitly v plošné karanténě.

Více než obvykle je teď důležitá i základní poučka pro ma-
nipulaci s odpadky - řádně si umyjte ruce. A teď nejen po od-
nosu odpadků, ale i před ním.

Ing. Ivana Galiová,
odbor životního prostředí, informace převzaty z www.mzp.cz
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PROFESIONALIZACE SOCIÁLNÍ 
PRÁCE MĚSTA POHOŘELICE 

Tento projekt je spolufi nancován z OP Zaměstna-

nost prostřednictvím ESF a ze státního rozpočtu ČR.

K  datu 1.4.2020 začíná město Pohořelice realizovat 
projekt zaměřený na podporu procesů ve službách 
a podporu rozvoje sociální práce, financovaný z Evrop-
ského sociálního fondu z  Operačního programu Za-
městnanost. 

Stěžejní myšlenkou je podpora rozvoje a  profesio-
nalizace sociální práce odboru sociálního a zdravotní-
ho MěÚ Pohořelice, respektive zvýšení kvality výkonu 
soc. práce za využití nástrojů revize a aktualizace stan-
dardů sociálně právní ochrany dětí, tvorby standardi-
zovaných postupů sociální práce, dále prostřednictvím 
zavádění inovativních metod soc. práce na podporu 
mezioborové spolupráce a přímé sociální práce se sys-
témem klienta, supervizí a rovněž odborným akredito-

vaným vzděláváním. Posílením profesních kompetencí 
osob z CS bude perspektivně dosaženo zvýšení kvality 
výkonu přímé práce s  klienty ohroženými soc. vylou-
čením.

Za odborný tým projektu
Ing. Silvie Maturová
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REDAKČNÍ RADA

SERIÁL SPOLKY A PODNIKATELÉ V POHOŘELICÍCH

Milé čtenářky, milí čtenáři,
rád bych vám popřál pěkné slunné jarní dny. Nenech-

me si toto nejhezčí roční období zkazit strachem, špatnou 
náladou a obavami. S pozitivním přístupem a s úsměvem 
na tváři se každá životní situace zvládá lépe. Přiznám se, 
že i s tímto číslem zpravodaje to při uzávěrce nevypadalo 
nejlépe, ale po pár telefonátech a  e-mailech se nám po-
dařilo číslo naplnit zajímavými články, které plně zastou-

pí pozvánky na společenské a kulturní akce. Děkuji všem 
autorům za pomoc na tomto čísle. Vzali jsme to jako vý-
zvu, že i v této době vyjde plnohodnotné číslo zpravodaje 
a nenecháme se omezit virem víc, než je nutné. Přeji vám 
příjemné jarní dny a pohodové okamžiky nejen s Pohoře-
lickým zpravodajem.

 Mgr. Ondřej Veselý,
předseda redakční rady

REALITNÍ TRH NA BRNĚNSKU V DOBĚ KORONAVIRU 
Lidé se na nás stále častěji obra-

cejí s otázkou, jak je na tom aktuál-
ně realitní trh v Brně. Že četli, že…

Situaci s  kolegy bedlivě sledu-
jeme a  konzultujme téměř každý 
den. Sledujeme, jak se mění zájem 
o námi nabízené nemovitosti. Den-
ně mluvíme se zájemci o koupi. Sle-
dujeme, které z  nabídek v  inzerci 
zůstávají, u  kterých se snížila cena 
nebo zmizely úplně. Každý den sle-
dujeme, zda a  jaké nové nabídky 
přibyly. Konzultujeme s  lidmi bu-
doucí prodeje a připravujeme další 
nemovitosti na prodej a pronájem.

Co se tedy dá o situaci na brněn-
ském realitním trhu napsat po 6. 
týdnech karantény? Jaká je nálada? 
Jak se vyvíjí nabídka a  poptávka? 
Prodává se? Jak jsou na tom ceny?

16.3.2020 byla vládou vyhlášena 
„karanténa“ pro celou Českou re-
publiku. Na několik dnů se obcho-

dování s nemovitostmi zastavilo. 
Lidé řešili, jak se v nové situaci zori-
entovat a jak se s ní vyrovnat.

19.3.2020 vláda rozhodla, že se 
zákaz maloobchodního prodeje, 
prodeje služeb v  provozovnách již 
nebude dále vztahovat na realitní 
zprostředkování. Toto rozhodnutí 
tedy umožnilo lidem účast na pro-
hlídkách a  dalších aktivitách spo-
jených s  prodejem, koupí a  proná-
jmem nemovitostí prostřednictvím 
realitních kanceláří.

Druhý týden, od 23.3.2020, 

bylo vidět, že lidé si už na novou 

situaci začínají zvykat a  vrací se 

k  řešení životních potřeb včetně 

bydlení. Lidé se začali ozývat na 
inzerované nemovitosti. Realitním 
makléřům začali volat jejich známí 
a bývalí klienti, kteří zvažovali pro-
dej. Za maximálních bezpečnost-
ních opatření jsme realizovali pod-
pisy kupních smluv a  dokončovali 
transakce. Na fyzické prohlídky, byť 
s  maximální opatrností, chtěl ale 
málokdo.

Od třetího týdne se situace za-

čala postupně uvolňovat. Část lidí 
aktivity spojené s  nákupem a  pro-
dejem nemovitostí dále odkládá, 
ale je jich už podstatně méně než 
v  předchozích týdnech.  V  posled-
ních dnech realizujeme desítky 
konzultací s  prodávajícími, kteří 
zvažují prodej nebo nákup nemo-
vitosti.  Připravujeme další nemovi-
tosti na prodej. U nemovitostí, které 
už v nabídce jsou, realizujeme pro-
hlídky. Vše samozřejmě s maximální 
mírou prevence (s  rouškou, rukavi-
cemi, hygienou, …)

Jaká je nálada lidí?

Po 7 letech růstu si lidé těžko 
dokážou představit, že ceny mo-

hou najednou a  třeba i  několik 

let klesat. Málokdo je schopný si 

představit, že ceny nemovitostí 

mohou výrazně klesnout. Větši-

na lidí si dokáže představit pokles 
o jednotky procent (3 až 15%). Má-
lokdo je schopný připustit, že ne-
movitosti mohou klesnout o  desít-
ky procent. Spousta lidí věří (nebo 

chtějí věřit), že po karanténě se 
velmi rychle zastavený vlak (eko-
nomika) opět rozjede a  ceny opět 

porostou. Pak jsou tu lidé, kteří 
považují pandemii koronaviru 

jako něco, co nastartovalo celo-

světovou recesi, která bude trvat 

několik let. Spekulují o době trvání 
a hloubce recese. Tito lidé předpo-
kládají, že ceny nemovitostí bu-

dou v  následujících letech klesat 

a mohou se propadnout o desítky 

procent. A také se potkáváme s lid-
mi, kteří se obávají vysoké inflace 
způsobené chystaným uvolněním 
obrovských částek do ekonomik. 
Bojí se znehodnocení svých úspor 
a  chtějí je uložit do komodity, 

která je ochrání před případnou 

hyperinflací, do nemovitostí.

Jak se mění poptávka

Lidé, kteří nemají obavy o  svou 
budoucnost (práci, podnikání,…), 
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mají stále chuť nakupovat i  za 

ceny před karanténou. Lidé, kteří 
akceptují ceny vyšší, než za kte-

ré se prodávalo v  únoru 2020, 

jsou spíše výjimkou. Pokud někdo 
enormně o  nabízenou nemovitost 
stojí a  nechce o  ni přijít (a  o  tuto 
nemovitost se zajímá více lidí), jsou 
ochotni zaplatit cenu vyšší. Takové 
situace už ale řešíme spíše ojedině-
le. Objevují se lidé, kteří mají ten-

denci si říct o slevu a vyjednávat. 
Pokud je nabídková cena nastave-
na na cenu, za kterou se prodáva-
lo v  únoru, jsou většinou ochotni 
cenu akceptovat nebo se spokojí 
se slevou o  1 až 5% nižší. Poptáv-

ka je nyní „řidší“, lidé nákup odklá-
dají, protože se bojí koronaviru (je 
karanténa) a nechtějí na prohlídky, 
nevědí, co bude (hrozí jim ztráta za-
městnání nebo pokles příjmu), bojí 
se zadlužit nebo se vydat z  peněz 
(připravují se na horší časy), vyčká-
vají, až budou ceny nižší (spekulují 
na pokles cen během déletrvající 
recese), vyčkávají s  nákupem na 
zrušení daně z nabytí s vizí, že ušet-
ří 4% z kupní ceny nemovitosti. Ně-

kteří drobní investoři chtějí naku-

povat už dnes, ale za ceny o deset 
a více procent nižší oproti maximu 
z  února 2020. Chodí na prohlídky 
a  dávají cenové návrhy a  snaží se 
vyjednávat.

 
Jak se mění nabídka

Lidé, kteří chtěli letos prodávat 

a  nespěchali, chtějí (nebo budou 
chtít) prodávat co nejdříve.

Ti, co odkládali prodej z důvo-

du, že čekali na úplný vrchol, teď 
chtějí (budou chtít) rychle prodá-
vat. Lidé, kteří mají strach o svoji 

budoucnost (přišli o práci nebo se 
ztráty obávají) a  mají vysoké mě-

síční náklady, které by nezvládli, 
se snaží (budou snažit) svých ne-
movitostí zbavit co nejdříve. Dokud 
jsou ceny na svém vrcholu. Lidé 

prodej odkládají kvůli karanténě. 
Prodej svépomocí je problematic-
ký. Realitní makléři byli z  počátku 
karantény stále paralyzovaní. Stále 
je velké množství lidí, kteří mají po-
cit, že realitní kanceláře stejně jako 

jiné obchody a  provozovny nesmí 
vykonávat svoji činnost.

 
Nabídka bytů a  domů na Br-

něnsku na prodej během března 
i dubna nijak zásadně nerostla ani 
neklesala. Obecně se dá říct, že se 
realitní trh stále potýká s  malou 
nabídkou nemovitostí. Poptávka 
vlivem karantény a  z  obavy z  ná-
stupu recese ochladla a je citlivá na 
cenu. Nemovitosti nabízené před 

karanténou za vysokou cenu 

v nabídce dále zůstávají a nepro-

dávají se. Majitelé mají zatím ten-
denci ceny držet. Naše zkušenost 
je, že pokud máme u  nemovitosti 
nastavenou cenu na hodnotu, za 
kterou se dalo prodat v době před 
vyhlášením karantény, tak tuto 
cenu většinou obhájíme a  nemo-
vitost za tuto cenu prodáme. Při 

skvěle provedeném prodeji se 

tedy dají ceny u  bytů a  domů 

v Brně ve většině případů uhájit, 

nebo dokonce lehce navýšit. Ně-
které méně atraktivní nemovitosti 
si cenu ze začátku tohoto roku již 
udržet ale nedokážou. Pokud maji-
telé chtějí prodat, musí cenu snížit.

 
Co se dá očekávat do budouc-

na? Co se bude dít v následujících 

měsících a letech?

To je velmi těžká otázka. Nikdo 
neví, co přesně se bude dít dál. Je 
zde mnoho proměnných, které bu-
dou ovlivňovat náladu na trhu. Po-

kud mají pravdu lidé, kteří si my-

slí, že karanténa do prázdnin zce-

la skončí a  ekonomika do konce 

roku opět ožije, může realitní trh 
zareagovat určitým zpomalením 
a poklesem cen v řádu 5 až 10% dle 
lokality a  typu nemovitosti. Pokud 

se však začne v hlavních zprávách 

psát o  tom, že začala silná nebo 

hluboká recese, která může trvat 

i několik let, optimizmus se velmi 

rychle vytratí. Lidé se budou bát, 
že přijdou o zdroj svého příjmu. Za-
čnou šetřit a odloží veškeré zbytné 
investice na neurčito. Důvěra a chuť 
se začnou vracet až poté, co bude 
zcela jednoznačné, že ekonomika je 

několik měsíců opět v  růstové fázi 
hospodářského cyklu. Ceny nemo-
vitosti mohou propadat i  několik 
let a  klesnout řádově v  desítkách 
procent oproti době před karanté-
nou. Záleží především na hloubce 
a  době trvání recese. Také je zají-
mavé sledovat stimuly české vlády 
a České národní banky na povzbu-
zení hypotečního trhu.

A  doporučení pro prodávající 

a kupující? 

Pokud zvažujete držet nemo-

vitost dalších dvacet let s  tím, že 
v  ní budete bydlet nebo ji budete 
pronajímat, pak se bát poklesu cen 
nemusíte. Z  dlouhodobého hledis-
ka ceny nemovitostí porostou.

Pokud v  nejbližších měsících 

prodej vaší nemovitosti plánuje-

te, spěchejte. Nejlepší doba na pro-
dej končí.

Pokud plánujete koupit nemo-

vitost a za pár let ji se ziskem pro-

dat, nedělejte to. Riziko poklesu 
cen v horizontu měsíců se zvyšuje.

Pokud chcete kupovat byt 

nebo dům pro vlastní bydlení, 

tlačí vás k  tomu rodinná situace 

a plánujete v ní bydlet dlouhodo-

bě, je možné kupovat i teď. Musíte 
se ale psychicky připravit, že po ur-
čitou dobu může být cena vaší ne-
movitosti nižší, než za jakou ji nyní 
koupíte. A  pokud se něco stane 
a budete muset nemovitost prodat 
ještě předtím, než se ceny dostanou 
na stávající cenovou hladinu, bude-
te prodávat se ztrátou jednotek, ale 
i klidně desítek procent.

Pokud hodláte bydlení opti-

malizovat, tzn. směnit větší za 

menší nebo opačně, je doba pří-
hodná téměř vždycky. Nyní sice 
koupíte draze, ale zároveň draze 
větší nemovitost prodáte. Rozdíly 
nejsou až tak významné.

 Prodej veden profesionálně, bez 
chyb a  na maximum se správným 
marketingem vám vždy zajistí ma-
ximální tržní cenu.

 
Jaroslav Pípa a Dušan Rouzek

vaši realitní makléři  



WWW.POHORELICE.CZ
9

KVĚTEN 2020

Místní akční skupina Podbrněnsko 
(MASka) v této nelehké době dále pra-
cuje pro náš region. Připravujeme vý-
zvy, dotační možnosti pro obce, školy, 
spolky i  podnikatele. Rádi bychom 
vám prostřednictvím tohoto článku 
představili naši aktuální práci.  

Podařilo se nám připravit tři výzvy 
z  Integrovaného operačního progra-
mu (IROP), tentokrát na podporu in-
vestic do sociálních služeb, pro základ-
ní a střední školy a také pro zájmové 
a  celoživotní vzdělávání. Všechny vý-
zvy jsou otevřeny do 25. 9. a  MASka 
zde celkově poskytne úspěšným ža-
datelům přes cca 13,3 mil. Kč. Věříme, 
že tyto peníze pomohou organizacím 
ke zlepšení vybavení a zkvalitnění své 
činnosti.

Připravujeme i  výzvy z  Programu 
rozvoje venkova (PRV), konkrétně pro 
obce, knihovny, spolky, školy a  ne-
zemědělské podnikatele atd. Výzvu 
nyní posuzuje ministerstvo země-
dělství a  doufáme, že bude vyhláše-
na nejpozději v  květnu. V  této výzvě 
bude možnost zvelebit veřejná pro-
stranství, obecní knihovny, kulturní 
památky nebo zlepšit vybavení škol, 
školních jídelen nebo venkovních 
učeben. A  tak jako každý rok se do-

stane i  na podnikatele, kteří v  rámci 
výzev z Programu rozvoje venkova již 
zkušeně čerpají. V letošním roce i díky 
dobrým výkonům v  letech minulých 
došlo k navýšení rozpočtu na tuto ob-
last a MAS Podbrněnsko navíc dostala 
na PRV 10,8 milionu korun.

Z  dalších činností MASky bychom 
rádi uvedli i  úspěšnou realizaci pro-
jektu Místní akční plán rozvoje vzdě-
lávání SO ORP Pohořelice II, ve kterém 
podporujeme školy a školská zařízení 
v našem regionu. Nouzový stav a uza-
vření škol poměrně citelně zasáhl 
naši práci, ale i přesto se podařilo dát 
dohromady plán investičních akcí 
škol v  regionu. Jedná se o  takzvaný 
Strategický rámec, který byl v březnu 
schválen. Běží rovněž i dříve započaté 
aktivity jako aktivita Lokomoce, která 
dětem v  mateřských školách hravou 
a  hlavně pravidelnou formou cvičení 
zlepšuje tělesný vývoj a fi xuje návyky 
správného pohybu a  držení těla. Ak-
tuálně se pak snažíme zprostředkovat 
možnost začlenění rodilých mluvčí do 
výuky, zajistit školení v právní oblasti 
pro ředitele škol a  podobně i  zajistit 
kurzy první pomoci na školách.

Dále jednáme se Správou a  údrž-
bou silnic Jihomoravského kraje 

o možnosti výsadeb stromů podél ko-
munikací na Pohořelicku a ukončuje-
me proces hodnocení projektů z Ope-
račního programu Životní prostředí, 
do kterého se přihlásily tři projekty 
z Pohořelic. Začátkem roku 2020 rov-
něž doběhl projekt zabývající se so-
ciální oblastí na Židlochovicku, který 
byl sociálními službami a dalšími part-
nery velmi dobře hodnocen. Proběhla 
řada exkurzí, školení nebo i  prezen-
tace sociálních služeb pro potřebné 
a veřejnost. Město Židlochovice chce 
v  této činnosti i  nadále pokračovat 
a  MASku si přizvalo na pomoc i  pro 
budoucí roky.

Bližší informace o výzvách a našich 
aktivitách naleznete na našich webo-
vých stránkách www.podbrnensko.cz.

Na závěr bychom chtěli všem po-
děkovat za spolupráci a podporu naší 
činnosti a  věříme, že rok 2020 nebu-
de jen rok koronavirové pandemie, 
ale bude to rok i úspěšných projektů 
a pěkných akcí v našem městě i regi-
onu. Přejeme vám hodně zdraví a op-
timismu.

 Za kolektiv MASky
Mgr. Ondřej Veselý, 
Mgr. Martin Braun

ZŠ POHOŘELICE
INFORMACE Z UZAVŘENÉ ŠKOLY

Dne 11. března 2020 se uzavřely 
náhle dveře všech škol a  žáci i  jejich 
učitelé zůstali najednou doma. Výuka 
se musela přesunout ze školních tříd 
do domovů všech školou povinných 
dětí. Taková situace je pro všechny 
nová a  nepoznaná. Vyžaduje hodně 
sebekázně a disciplíny od dětí, trpěli-
vosti a pochopení od rodičů a zároveň 
s tím hledání nových forem výuky od 
vyučujících.

Mnozí rodiče najednou kromě pra-
covních povinností pomáhají i  s  vý-
ukou, k tomu chodí do práce, zajišťují 
chod domácnosti a  péči o  nejmladší 
děti. V  době vydání tohoto článku 

může být ještě nějaká změna, ale za-
tím vláda uvolňuje opatření jen velmi 
pozvolně. Zdá se, že žáci II. stupně už 
do konce školního roku do lavic neza-
sednou. Sledujte však pečlivě zprávy 
v  elektronické žákovské knížce, pří-
padně na webu naší školy, situace se 
může změnit.

Velká změna nastala i v zápise dětí 
k povinné školní docházce. Letos po-
prvé proběhl zápis pouze elektronic-
ky bez dětí i  rodičů. Do školy se děti 
podívají osobně až na podzim. Roz-
hodnutí o přijetí budeme rodičům za-
sílat emailem. Zákonným zástupcům, 
kteří žádají o odklad, pošleme rozhod-

nutí až po obdržení zprávy z PPP a po-
tvrzení od dětského lékaře. Vzhledem 
k  uzavření PPP můžeme rozhodnutí 
o přijetí vydávat až 31. srpnu 2020.

I  nadále vystavujeme potvrzení 
o uzavření školy potřebné pro žádost 
o  tzv. „ošetřovné“ při péči o  dítě do 
13  let (zaměstnanci i  OSVČ). Napište 
na reditelna@zspohorelice.cz. Potvr-
zení obratem zašleme.

Přejeme pevné zdraví!
Ing. Hana Konečná, Mgr. Stanislav 

Polák, MBA, a Mgr. Lukáš Mertlík

MAS
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INFORMACE PRO RODIČE VYCHÁZEJÍCÍCH ŽÁKŮ
Jednotná přijímací zkouška proběhne nejdříve 14 dnů 

od otevření škol. MŠMT sdělí přesný termín. Zkouška bude 
pouze jedna. Žák ji bude psát na škole uvedené v přihlášce 
na prvním místě. Pokud má na prvním místě učební obor 
bez maturity a na druhém obor s maturitou, vykoná zkouš-
ku na škole uvedené v druhém pořadí. Cermat testy (Čj, M) 
opraví do 7 dnů a výsledky zašle na obě školy. Vyhlášená 
kritéria se nemění. Ředitelé mají 1 den na určení pořadí 
dle výsledků zkoušky a kritérií. Celkem tedy nejpozději 8. 
kalendářní den zveřejní výsledky. Nepřijatým uchazečům 
zašle písemně. Školní zkouška (pokud byla v kritériích) pla-
tí. Ředitel SŠ vyhlásí dva termíny, a  to nejpozději do ter-
mínu (včetně) konání jednotné zkoušky. Pozvánku zašle 5 
dnů před termínem konání. Na učební obory bez maturity 
se zkouška nekoná. Ředitelé mohou s předstihem zasílat 
výsledky řízení. Seznamy přijatých uchazečů ale také musí 
zveřejnit ve lhůtě 8 dnů po konání jednotné zkoušky. Ne-

přijatým zašle písemně. Od konce této 8denní lhůty máte 
5 pracovních dnů na odevzdání zápisového lístku, a  to 
i v případě, že ředitel uveřejní seznam dříve. Pokud se žáci 
umístili „pod čarou“ – nově je odvolání nahrazeno institu-
tem nového rozhodnutí. Ředitel SŠ, SOU bude moci sám 
aktivně přijmout uchazeče na uvolněná místa podle vý-
sledného pořadí po odevzdání zápisových lístků. Ředitel 
musí zveřejnit počet uvolněných míst. Nové rozhodnutí 
předloží uchazeč ve škole, kam odevzdal zápisový lístek, 
a ta mu vydá zápisový lístek na druhou školu.

Vážení rodiče, vytáhla jsem Vám alespoň ty základní 
informace, které nám zaslalo MŠMT. Samozřejmě se to 
všechno může změnit, pokud se nezahájí výuka. Sledujte 
proto také stánky středních škol, kde budou jistě ředitelé 
rodiče a budoucí studenty aktuálně informovat.

Mgr. Jana Dudová,
výchovná poradkyně ZŠ a MŠ Pohořelice

MŠ POHOŘELICE
MATEŘSKÁ ŠKOLA POHOŘELICE, VESELÉ KRÁLOVSTVÍ

Píši tento článek v době, kdy je mateřská škola již mě-
síc uzavřená. Což ovšem neznamená, že bychom polevili 
v realizaci projektů, které naši školku řadí mezi průkopníky 
změn a zdokonalování.

V prvé řadě jsme využili prázdné třídy k výmalbě stěn. 
Celá budova A  bude jako nová. Budova B však nezůsta-
ne pozadu a  především společné prostory budou nově 
vymalovány. Ani na odloučeném pracovišti, v  budově C, 
se nezahálí a na stěnách se objeví nové obrázky. Ve dvou 
třídách, kde byly již velmi opotřebované koberce, se děti 
dočkají nových.

venkovní pitný režim dětí. Zároveň jsme se pustili do úpra-
vy hmatového chodníku a zadali jsme fi rmě renovaci her-
ních prvků.

S blížícím se létem, slunečnými dny a vysokými teplo-
tami se letos nenecháme zaskočit. Na zahradě mateřské 
školy se budují dvě mlhoviště a také dvě místa s pítky pro 
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Mateřská škola nemá ovšem jen jednu zahradu na uli-
ci Hybešově, ale ještě disponuje školní zahradou na ulici 
Šumické, u budovy C. Tato zahrada sousedí s pozemkem 
města, který využívají skauti, Petangový klub a  MášČas-
Band. Plot kolem tohoto pozemku jsme se rozhodli opravit 
z důvodu větší bezpečnosti a také proto, že v této budově 
chceme do září vybudovat ještě jednu třídu. Bohužel tím 
znemožníme využití vnitřních prostor pro výše zmíněné 
spolky, ale umožníme dalším dvaceti dětem přijetí do ma-
teřské školy.

V  letošním roce jsme se rozhodli využít poprvé mož-
nosti elektronického předzápisu, který byl spuštěn od 10. 
dubna a končí 4. května 2020. Řádný zápis je stanoven na 
období od 2. května do 10. května 2020, kdy bude možné 

doručovat žádost (přihlášku) k  předškolnímu vzdělávání 
na adresu Hybešova 955 - sídlo Mateřské školy Pohořelice, 
a to způsobem:
a) vhozením v  obálce do poštovní schránky (označte 

obálku Zápis 2020)
b)   poštou (označte obálku Zápis 2020) – adresa Hybešova 

955, Pohořelice 691 23
c) žádost můžete poslat i elektronicky (buď vyfocenou či 

naskenovanou) - na e-mail: reditelna@mspohorelice.cz
 
Součástí žádosti musí být u dětí mladších pěti let potvr-

zení lékaře o pravidelném očkování. Ovšem vzhledem ke 
stávající situaci ministerstvo školství rodičům doporučuje 
vyplnit a podepsat čestné prohlášení o tom, že jejich dítě 
bylo řádně očkováno a  současně ofotit očkovací průkaz 
dítěte s příslušným očkováním a předat ho zároveň s při-
hláškou.

Rodiče, kteří nemají možnost vytisknout si potřebné 
formuláře, si je mohou vyzvednout na dveřích účtárny na 
adrese Hybešova 955.

V případě účasti v předzápisu, si žádost můžete vytisk-
nout a  společně s  ostatními dokumenty výše určenými 
způsoby doručit do MŠ.

 Podrobné informace nejen k  zápisu naleznete na 
webových stránkách mateřské školy – 
www.mspohorelice.cz 

Za MŠ Pohořelice Bc. Helena Kloudová, 
DiS. – ředitelka školy

STŘEDISKO VOLNÉHO ČASU POHOŘELICE
Důležité upozornění k činnosti 

SVČ 

Vážení a  milí rodiče, účastníci na-
šich aktivit, na základě rozhodnu-
tí Ministerstva zdravotnictví ČR se 
i naše středisko volného času připojilo 
k  opatřením týkajících se základních, 
středních, vyšších odborných, vyso-
kých škol a školských zařízení. Opatře-
ní je platné od 11.3.2020 do odvolání.

 
Okénko nápadů a  aktivit pro 

období mimořádných prázdnin 

od 11.3. do odvolání. 

Středisko volného času Pohořelice 
otevřelo na základě této situace na 
webových stránkách, facebooku a in-
stagramu (pro období mimořádných 
prázdnin vyhlášených od 11.3.2020 
do odvolání) okénko pro děti, žáky 
a rodiče. Toto okénko přináší zajímavé 
aktivity a  činnosti, které mohou rea-

lizovat. Připraveny jsou zde zajímavé 
kvízy, tvůrčí nápady, doplňovačky, 
recepty, sportovní ukázky a  výuková 
videa. Můžete se těšit na videonávo-
dy k  rukodělným aktivitám i  nápady 
na aktivní trávení volného času v  ro-
dinném kruhu. Sledujte každý den 
naše okénko a  jistě z  něho řadu věcí 
využijete.  Pravidelně bude doplňová-
no o nové aktivity a nápady.  Nápady 
a  inspiraci pro vlastní aktivity 
s  dětmi naleznete v  sekci vý-
ukové programy.

Mít kam jít?

Další inspiraci a  nápady, 
jak zajímavě strávit volný čas 
s  dětmi, naleznete na celore-
publikovém webu plném ná-
padů: https://mitkamjit.cz/.  
Naleznete zde desítky návodů, 
postupů na tvořivé, výtvarné, 

pohybové aktivity, ale třeba i luštěn-
ky, kvízy a vzdělávací kurzy a aktivity. 
Portál pro sdílení aktivit, nápadů, ná-
vodů, cvičebních lekcí a  především 
dobré mysli od středisek volného 
času a domů dětí a mládeže z Čech, 
Moravy i Slezska. Aktivity jsou třídě-
ny podle věku a zaměření.

 Mgr. Monika Janičatová,
ředitelka SVČ Pohořelice
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ZUŠ POHOŘELICE

INFORMACE OHLEDNĚ PLÁNOVANÝCH DIVADEL

CO SE NÁM VYBAVÍ S VYSLOVENÍM SLOVA KORONAVIRUS:
K – kompetence, konzultace, kantořina, kvalita
O – opatření, obligace, obstrukce a odvaha
R – realita, rezolutnost, rozumovost, rezervy
O – oprávnění, otevřenost, odbornost a osobnost
N – nařízení, novátorství, nápaditost, námaha
A – aktivita, adaptace, analýza, anketa
V – vzdělávání, vitalita, výzvy, vztahy, vzájemnost
I – inspirace, inovace, ilustrace, impulsy
R – rodičové, ratolesti, rozhodnutí, rizika
U – usnesení, ukázněnost, utilita, unie
S – specifi ka, sdílení se, spolupráce, soudržnost.

A  jistě ještě desítky dalších příměrů by mohly napad-
nout každého z nás v souvislosti se snad nejvíce skloňo-
vaným slovem současnosti. Proč ale tento výčet? Ne, není 
to únava z přepracování při hledání nových výukových fo-
rem, ani bagatelizace už i tak dost závažného stavu ohro-
žení veškeré populace. Je to jen malé nahlédnutí do stále 
nekončící práce učitelů, v jejichž slovníku víc než kdy jindy 
mají výše zmiňovaná slova hluboké opodstatnění.

Většina z nás bere svou práci jako poslání. Dobře si uvě-
domujeme zodpovědnost za naše svěřence. Proto se kaž-
dý z nás podle svých možností, schopností a sil snaží být 
s nimi v pravidelném kontaktu. Využíváme k tomu všechny 
dostupné komunikační technologie: od klasického zadá-
vání látky prostřednictvím elektronické dokumentace či e-
mailů, přes konzultace po telefonu, videonahrávky domá-
cích příprav, fotografi e vypracovaných zadání výtvarného 
oboru a  zpětné vazby učitelů, přes odkazy na výukové 
programy, návodná a inspirativní videa až k online výuce 
přes Skype, WhatsApp, Viber ap.

Taková spojení jsou hodně náročná pro všechny zú-
častněné strany, ale počáteční rozpaky, nejasnosti a  vá-
hání konečně střídá období uklidnění a tříbení zvoleného 

systému. I  když osobní kontakt je nenahraditelný a  ne-
zastupitelný, první zkušenosti nabyté v  nouzovém stavu 
naznačují, že ač to nebylo naším prvotním záměrem, daří 
se nám nenásilně propojovat tradiční model výuky s mo-
derními prvky. A  my tyto poznatky následně využijeme 
v další praxi. Už teď se nám otevírají nové pohledy, když 
s jinou formou výuky pozorujeme třeba spontánní hravost 
u mladších dětí anebo probuzenou kreativitu a sympatic-
ké odhodlání zhostit se daných úkolů co nejlépe u  těch 
starších. Pravda, jde často spíš o  jedince, přesto jsou pro 
nás osvěžením a velkým povzbuzením!

Rádi bychom z  tohoto místa upřímně poděkovali ro-
dičům, prarodičům a  všem, kteří se dětem věnují, a  tím 
účinně pomáhají také nám: Velmi si ceníme vašeho přístu-
pu, vaší ochoty ke spolupráci, stejně jako zvládnutí obrov-
ských nároků na váš čas, energii a trpělivost! DÍKY VÁM!

Na závěr ještě připojujeme pár informací k provozu 

ZUŠ: 

Návrat k individuální výuce by měl podle nařízení vlády 
nastat k 11. 5. t.r.

Skupinová výuka zůstává nadále otevřeným tématem. 
Usnesení, dle kterého lze od 25. 5. t.r. vyučovat skupinky 
žáků v počtu 5, není pro nás adekvátním řešením. Do pro-
blematiky také vstupuje fakt, že přítomnost mladších dětí 
ve výuce je zcela ponechána dobrovolnosti a zralé úvaze 
rodičů.

Přijímací zkoušky by měly proběhnout v polovině červ-
na – přesné datum včas sdělíme v návaznosti na aktuální 
vyjádření MZ.

Provedení muzikálu je prozatím odsunuto na podzim.
Pevně doufáme, že společnými silami vzniklou situaci 

zvládneme!
Věřte nám, že už teď se na všechny děti moc těšíme!                                                                                                                        

Za kolektiv ZUŠ
Ludmila Tesařová

Představení Můžem i s mužem je přesunuto na náhradní termín, a to 19. října 2020 v kině.

Představení Natěrač, které se mělo konat 25.4., bude přesunuto na měsíc říjen / listopad. O přesném 

termínu budeme informovat.

Kvůli současné situaci bude zrušen i Den matek, který se měl konat 10.5.

Za kulturu
Dominika Zapalačová
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MUZEJNÍ SPOLEK POHOŘELICE 
Vážení přátelé, spoluobčané,
doufáme, že jste si (byť) v  ome-

zeném režimu užili alespoň trošku 
velikonoční svátky. Nepamatuji si 
drahnou část svého života, že by ja-
kýmkoliv způsobem svátky Veliko-
noc byly zrušeny (pokud někdo zapá-
trá v daleké minulosti, tak se dostane 
pár set let zpět?!). Ale přežili jsme, 
doufejme, ve zdraví a očekávání, jak 
to bude dále a kdy konečně bude ten 
mrchavec virus poražen.

Z naší strany to byla a asi ještě ně-
jakou chvíli bude katastrofa. Nehle-
dě na fi nanční ztráty – v tom nejsme 
sami - ale celoroční práce momen-
tálně bez efektu, to je, co nás mrzí. 
Jenom doufáme, že vás budeme 
moci co nejdříve pozvat na vskutku 
unikátní výstavu, rekordní výkon byl 
úředně zaregistrován, takže v  tomto 
případě jsme bez sebechvály mistři, 
navíc propagace Pohořelic určitě se-
hraje další roli.

Po definitivním sčítání (kromě 
odpočtu asi 80 ks duplikátů) jsme 
výchozí rekord stanovili na úctyhod-
ných 4204 pohlednic, umístěných 
na 157 panelech, v 1126 fóliích a za 
použití 10099 špendlíků! Nezbývá, 
než poděkovati těm několika spo-
luobčanům, kteří nám dopomohli 
k dosažení rekordu - bez rozdílu, zda 
nám přišlo 5 nebo i  40 pohlednic. 
Bez vás bychom to nezvládli. Rov-
něž tak chceme poděkovat Agen-
tuře Dobrý den Pelhřimov, že byla 
ochotna v  předem domluveném 
termínu, byť za přísných podmínek, 
avšak se schválením KHS Brno (des-
infekce prostor a předmětů, roušky, 
vzdálenost atd.) vyslat přímo pana 
ředitele Mirka Marka, aby se ujal re-
gistrace rekordu. Za stejných pod-
mínek proběhla i propagace v tisku, 
Country radiu i  na sociálních sítích 
– Kdo neví a  zatím neviděl - zde je 
odkaz - www.výstava velikonočních 
pohlednic pohořelice. Mnozí z vás si 
asi již zhlédli naši virtuální prohlíd-
ku, ovšem na vlastní oči a  s  patřič-
ným komentářem je to zážitek úplně 

jiný – takže jakmile to bude možné, 
přijďte se podívat, pokecat a dobře 
se míti. Náhradní termín otevření 
IHNED rozhlásíme.

Tím se dostáváme k  dalším pro-
blémům ve spojení se současnou 
situací. Nevíme zatím, co a jak a kdy 
a  kdo rozhodne o  návratu našeho 
žití do normálního stavu. Takže ne-
plánujeme nic, byť plánu bylo dosti, 
ale jsou zatím „v šuplíku“ - připravo-
vaná výstava květnová je zatím jen 
zbožným přáním a nejsme ji schopni 
ani připravit. Co bude se slavnostmi 
města nedokáže nikdo, ani šamani, 
kartářky či hvězdopravci odhadnout, 
natož pak my! Přesto se snažíme 
alespoň teoreticky se na nastávající 
události připravit, ale elánu a nadše-
ní ubývá...

Co se týká Konírny a  problémů 
s řešením celkového stavu – zatím na 
bodu mrazu – nic nevíme – kdy, kdo, 
jak bude postupovat s  rekonstrukcí, 
co uděláme s  expo-
náty, kam je uloží-
me, co bude pak – až 
někdy bude Konírna 
opravena – budeme 
se moci nastěhovat 
zpět, aby Pohořelice 
měly důstojné pro-
story pro prezentaci 
města a pro muzejní 
činnost?! Nikdo neví 

nebo nechce znát – jedinou jistotou 
je – nejsou peníze!? Jenom doufá-
me, že padne ta myšlenka udělat zde 
další multikultikomunitní centrum 
s  přednáškovým sálem pro konfe-
rence podnikatelů – máme těch sálů 
a společenských prostor pořád ještě 
málo???Závěrem bychom chtěli po-
děkovat všem, kteří se snažili a snaží 
nám usnadnit nesnadné podmínky – 
od lékařů, lékárníků, hasičů a přede-
vším všech spoluobčanů včetně viet-
namské komunity, kteří nás ve svém 
volném čase a na vlastní náklady zá-
sobovali rouškami či občerstvením 
zdarma či duchovní útěchou. Bude-
me-li nadále ukáznění a  trpělivost 
bude naší prioritou, tak ten hnusný 
virus nebude mít u nás žádnou šanci.

Mějte se hezky a zachovejte nám 
i nadále přízeň.

Ing.Jindřich Benkovič,
předseda MS Pohořelice
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NÁZORY OBČANŮ
POHOŘELICE – MĚSTO, KDE ŽIJEME, TRÁVÍME VOLNÝ ČAS, NEBO BETON, HALY, UBYTOVNY???

Ráda bych touto cestou sdělila, co mě vedlo k návště-
vě zasedání zastupitelstva dne 4.3.2020. Byl to záměr 
prodeje pozemků města firmě Garribba, a.s, na výstav-
bu dalších výrobních či skladovacích hal na okraji ulice 
Brněnské - Zóna 23 ha. První myšlenkou nesouhlasu pro 
mě bylo a stále je, že nevidím kladný přínos plánované 
výstavby, pokud bych se tedy nechtěla jen slepě zamě-
řit na částku 72.703.200 Kč, kterou by z prodeje pozem-
ků, spolu s peněžitým darem město obdrželo. S těmito 
financemi by město nemohlo do určité doby pracovat, 
a to z důvodu podmínky ve smlouvě – v případě, že by 
firma Garribba, a.s., nezískala do 30.6.2022 pravomocné 
územní rozhodnutí/povolení a od svých záměrů vybu-
dování průmyslového parku odstoupila, pak by muselo 
město obdržené finance vracet a ponechalo by si pou-
ze 3.000.000 Kč ve svůj prospěch (přesné znění najdete 
v zápisu RM ze dne 26.2.2020, usnesení č. 37/32/20). Ze 
všech zjištěných informací jsem si tedy dala na pomy-
slnou misku vah pro a proti a vidina těchto peněz ne-
převyšovala to, o co můžeme přijít nebo co se tu může 
v  budoucnu změnit proti naší vůli. Ve vybudovaných 
halách mělo vzniknout 200 až 800 pracovních míst. Kdo 
by tato místa obsadil? Nejspíše zahraniční pracovníci, 
kteří tu nechtějí žít, chtějí tu pouze přenocovat, nějak 
přežít a až si vydělají, tak jít zase o dům dál. Zahraniční 
pracovníci se mění i  po 3 měsících. Další z  věcí, která 
mi doposud leží v  hlavě, je následující… co se stane, 
pokud zde pro vlastníka pozemků a hal nebude za pár 
let prosperující trh a tato firma bude mít sídlo v zahra-
ničí (je tomu tak z obrovské části i v průmyslové zóně 
JIH). Jak ji přinutíme, aby haly odstranila? Zůstanou jen 
prázdné, zpustošené haly s vlastníkem v zahraničí, kte-
rý nekomunikuje? Ano, je to možné, příklad vidíme na 
Slovensku, kde se s tímto potýkají. Jeden z argumentů 
vedení města, který zněl, že u hal bude 25% plochy za-
travněno a  osázeno stromy, mi také nepřijde nikterak 
uklidňující.

Na zasedání zastupitelstva bylo sděleno k tématu 

následující:

Klady prodeje, které uvedlo vedení města:

 jednorázový příjem z prodeje 72.703.200 Kč, každo-
roční příjem z  až 800 obsazených pracovních míst, 
výstavba zóny 23ha podmíněna zatravněním a osá-
zením dřevinami, a to z 25% celkové plochy, pracov-
ní příležitost pro naše občany, kruhový objezd u této 
zóny na ulici Brněnská.

Některé z mých argumentů

 a odpověď vedení města:

Haly budou nejspíše zaměstnávat spoustu cizinců, 
více ubytoven a nepořádek ve městě, zvýšení krimina-
lity, znečištění ovzduší, větší provoz na komunikacích 
i v centru města, vzhled města, firma Garribba, a.s., ne-
vlastní žádný majetek a  obraty firmy jsou pouze v  řá-
dech desítek tisíc korun ročně.

Odpověď: Nevíme, kolik vznikne pracovních míst. 
Třeba jich nebude 800, možná pouze 200, další možnos-
tí je, že výroba bude zcela robotizována, takže se bát 
cizinců nemusíme a ostatních věcí také ne.

Tato odpověď vyvrací některé klady prodeje a  kru-
hový objezd na ulici Brněnská není aktuálně také po-
třebný. Logicky mi tedy zbývá pouze jediný klad, a  to 
jsou utržené peníze z prodeje, možná i pár pracovních 
míst pro občany našeho města. Ano, peníze bez pochyb 
potřebujeme. Ale za jakou cenu? Finance jsou potřeb-
né pořád, vždy bude nutné některé věci opravit nebo 
vybudovat. Proto si myslím, že lepší variantou je věno-
vat úsilí a námahu do jiných projektů, které by finance 
městu také zajistily, a to více prospěšnou formou. Věřím, 
že i když to není jednoduchá, ale spíše zdlouhavá cesta, 
tak se vedení města propracuje ke stejné částce i jinak, 
než za cenu toho, že město nechá obstavit halami.

Nejedná se pouze o  to, že se mi nelíbil prodej po-
zemků firmě Garribba, a.s., ale nepřeji si ani do budouc-
na prodej těchto pozemků města žádné firmě či fyzické 
osobě, která by na této ploše chtěla vybudovat stejnou 
či obdobnou zástavbu, jako tomu je v již vzniklé průmy-
slové zóně JIH. Pokud by se do budoucna musely stavět 
nové velké haly, ponechme tuto výstavbu pouze v jed-
né části města.

Dospěla jsem tedy k  rozhodnutí sepsat petici, která 
by mohla být ukazatelem toho, zda obyvatelé s plánem 
výstavby desítek hal souhlasí, či nikoliv. Výsledky by 
byly sděleny vedení města a jeho zastupitelům. Kdo by 
si chtěl tuto petici prostudovat a popřípadě ji podpořit 
svým podpisem, může se mi ozvat na tel. číslo: 739/225 
513 – prozatím řešeno tímto způsobem, a to z důvodu 
aktuální situace v ČR.    

Na závěr bych chtěla velice poděkovat všem za-

stupitelům města, kteří hlasovali proti prodeji. Dě-

kuji.

Jana Sedláčková,
sepsáno  dne 15.4.2020
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CO S AUTOMATY V POHOŘELICÍCH?

VYHODNOCENÍ PRŮZKUMU VEŘEJNÉHO MÍNĚNÍ

Možná jste před koronavirovou 
krizí zaznamenali dotazník týkající se 
výherních automatů v  našem městě 
a jeho částech. Tím, jak se bude snad 
situace přibližovat stále více „normál-
nímu stavu“, nenechá na sebe čekat 
zasedání pohořelického zastupitel-
stva. Zde se bude rozhodovat o hazar-
du pro příští léta, proto bych se s vámi 
rád podělil o několik postřehů.

Vycházím z  toho, že hazard a  vý-
herní automaty jsou zkrátka zlo. 
Těžko se mi na pravidelném blikání 
mašiny v  potemnělém zakouřeném 
prostoru hledá něco pozitivního. 
Zřejmě by to mohly být peníze, kte-
ré se městu do rozpočtu dostanou. 
Jsou to ale špinavé peníze, které na-
cpali do beden především obyčejní 
lidé, kteří jich nemají nazbyt. Místo, 
aby těžce vydělané koruny použili 
na běžné věci pro rodinu, skončí na 
dně černé díry. Kolik peněz do obec-
ní kasy ospravedlní rozvrácenou ro-
dinu jednoho závislého gamblera 
– pohořelického občana, který chtěl 
„řešit“ své problémy v nedaleké her-
ně? A co když jich bude víc nebo to 
bude někdo, koho znáte, dobře zná-
te? Taková neštěstí přece nedokážou 
nové chodníky nebo Slavnosti města 
zadarmo nikdy ospravedlnit!

Myslet si, že se to nemůže přihodit 
někomu z  naší blízkosti, je nasadit si 
velmi silné růžové brýle. Nelze vidět 
jen to, co za odvedené peníze pořídí-
me, a zapomenout na tragédie, které 
to způsobí. Rozbité rodiny už se těž-
ko dají dohromady, řešení kriminality 
a  léčení gamblerů si v  přepočtu vy-
žádá více peněz, než se získá! V  roce 
2018 se dle údajů Generálního fi nanč-
ního ředitelství prosázelo skoro 250 
miliard korun! Do veřejných rozpočtů 
přitom za minulý rok z hazardu na da-
ních přiteklo asi 10 miliard. Odborníci 
z Národního ústavu duševního zdraví 
odhadli např. pro rok 2014 náklady 
na řešení problémů spojených s  ha-
zardem až na 16 miliard korun ročně! 
Před několika lety byl roční průměr 
prohraných peněz na každého člově-
ka, včetně nehrajících kojenců apod., 
neuvěřitelných 13 000,-!

V našem malém městě je více hří-
chů vídaných spíše ve víru velkoměst. 
Drobná kriminalita, vandalství, popí-
jející, krom cigaret i marihuanu kouří-
cí nezletilci v parku a na autobusovém 
nádraží a hlavně desítky závislých na 
pervitinu. To vše je na naše malé měs-
to více než dost a patří to do stejného 
pytle jako gamblerství. Bavil jsem se 
se zkušenou pracovnicí kontaktního 

centra Břeclav (má na starosti i Poho-
řelicko), která mi potvrdila, že herna 
je velice přitažlivé místo pro ony de-
sítky závislých na pervitinu. Nelze řešit 
otázku drog, vandalství a zároveň při-
mhouřit oko nad automaty. Zákaz au-
tomatů je také symbolickým rozhod-
nutím, které dává vzkaz všem místním 
lidem a dětem především: „Nechceme 
vydělávat na neštěstí lidí, toto není 
správný způsob života, chceme řešit 
problémy spojené s  automaty, van-
dalstvím a drogami!“

Věřím, že zastupitelé rozhodnou 
dle svého svědomí a podobně razant-
ně jako např. v Židlochovicích, v Břec-
lavi, Blansku, v Kroměříži, v Brně, Haví-
řově, Chomutově a v desítkách dalších 
měst a obcí, kde výherní automaty ne-
jsou. Přestože je tento pozitivní trend 
v ČR jasný (102 000 automatů v roce 
2011 – pro rok 2018 už jen 40 000),  
pořád máme ve srovnání s  vyspělou 
Evropou co dohánět. Věřím, že z velké 
části občanů, kteří hlasovali v anketě, 
se nás spousta dostaví na nejbližší 
veřejné zastupitelstvo. I  dobrým vě-
cem se musí někdy pomoci. (Uvedené 
informace jsem čerpal z  webu čt24, 
Transparency international, Denik N.)

Mgr. Lukáš Nápravník

pitelům. Na nejbližším jednání zastupitelstva se bude pro-
jednávat přijetí nové obecně závazné vyhlášky, která bude 
řešit omezení nebo absolutní zákaz hazardu v našem měs-
tě. Pokud máte zájem, přijďte vyjádřit svůj názor přímo na 
zastupitelstvo.

 Děkujeme všem účastníkům veřejného průzkumu.

Milé čtenářky, milí čtenáři,
předkládáme vám vyhodnocení průzkumu veřejné-

ho mínění na téma zákaz/omezení hazardních her v  na-
šem městě. Průzkum proběhl v termínu od 27. 2. 2020 do 
13. 3. 2020 prostřednictvím tištěných letáků ve zpravodaji 
a  formou elektronického dotazníku na Facebooku. Cel-
kem jsme obdrželi 663 odpovědí, z toho 88 % responden-
tů (555 odpovědí) se vyjádřilo pro absolutní zákaz, 7 % (43 
odpovědí) pro zákaz v centru města a 5 % (35 odpovědí) 
nesouhlasí s omezením.

Občané jasně vyjádřili podporu absolutnímu zákazu 
herních automatů v Pohořelicích, Nové Vsi, Smolíně i Vel-
kém Dvoře. Zájem o toto téma je znatelný, jak z velkého 
množství obdržených odpovědí, tak i ze společenské de-
baty ve městě i na Facebooku.

 Výsledky průzkumu veřejného mínění jsme prezento-
vali na radě města a plánujeme předložit výsledky i zastu-
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Vzhledem k  nynější situaci pro vás bohužel nemáme 
žádné pozvánky na kulturní a  společenské akce. Proto vám 
v tomto čísle přiblížíme kulturu trochu jinak.

Tímto bychom chtěli poděkovat všem, co nám posílají 
články, fotografi e a jakékoli jiné podklady, a podílí se tak na 
tvorbě Pohořelického zpravodaje!

Za redakční radu, Kristýna Bilavčíková

MĚSTSKÁ KNIHOVNA
Vyřazené knihy

Neustále nám voláte a píšete, kdy bude otevřena knihovna. 
Podle nařízení vlády jsou knihovny stále do odvolání uzavřeny. 
Plán uvolňování nám umožní otevřít až 8. června 2020. Věřme, 
že to bude i dříve. V knihovně máme spousty vyřazených knih. 
Proto tyto knihy dáváme do krabic na okna knihovny, kde si je 
můžete brát. Krabice jsou neustále doplňovány. Budeme rádi, 
když alespoň tak objevíte knihy, které si budete moci přečíst.

Ivana Háková, knihovnice

Revize v knihovně

Jak již všichni víte, knihovna je od půli března z nařízení 
vlády uzavřena. Proto jsme se rozhodli nezahálet a  udělat 
v naší knihovně revizi knih, která se provádí každých 5 let. Tato 
revize nám trvala asi dva týdny. Zjistili jsme, kolik knih máme 
celkem, kolik bylo ztraceno, kolik knih je potřeba vyřadit… 
Věříme, že nastalá situace se brzy uvolní a  my vás budeme 
moci opět přivítat v naší knihovně. Podle plánů uvolňování se 
počítá s otevřením knihoven až v poslední vlně, to je 8. června 
2020. Budeme věřit, že nám vláda umožní otevřít knihovny 
dříve. Ale to my už neovlivníme. Až to bude možné, na všech-
ny čtenáře se těšíme.

Ivana Háková,  knihovnice

 ARMY DIRT PARK / SEZÓNA 2020 
 Zdravíme občany města Pohořelice. Přinášíme Vám novin-

ky a informace k letošní sezóně našeho areálu. Pro nezasvě-
cené nebo nové čtenáře zpravodaje bych rád v následujících 
řádcích představil náš areál. ARMY DIRT PARK je sportovní 
areál určený k jízdě a skákání na kole na uměle vytvořených 
hliněných skocích. V areálu máme 5 druhů tras od nejlehčích 
malých vlnek po velké 5m skoky. Zajezdí si u nás každý a k za-
půjčení máme speciální BMX kola všech velikostí. Vstup a za-
půjčení kol je ZDARMA.  

Teď už k  aktuálnímu dění. Letošní sezóna nezačala úpl-
ně šťastně vzhledem k  současné situaci s  koronavirem. Díky 
omezení volného pohybu jsme začali s opravou skoků o měsíc 
později a v menším počtu lidí než bývá zvykem, abychom i my 
zůstali v bezpečí. Z tohoto důvodu se doba, kdy opravujeme 
a chystáme skoky k  ježdění protáhne až do půlky května. Co 
se týče rozložení skoků a veškerých tras, ty zůstávají stejné, nic-
méně jsme se rozhodli některé skoky opravit za pomocí strojů, 
abychom jezdcům zajistili co nejlepší požitek z jízdy. Pro aktuál-
ní dění, informace a videa z našeho ježdění můžete sledovat so-
ciální sítě Facebook a Instagram pod názvem ARMY DIRT PARK.

 Otevírací dobu necháme letos stejnou jako v  minulém 
roce tzn. otevřeno v pondělí, středu a pátek od 17:00 do 

20:00. Ostatní dny bude možnost ježdění pouze po předcho-
zí tel. domluvě a minimálním počtu dvou lidí. V případě, že 
ani jedna z osob nebude zletilá, bude nutnost dozoru staršího 
18 let. Kontakt na správce areálu 722 376 071. Dále pro Vás 
máme připravené malé závody i pohodové víkendové akce. 
V tomto ohledu uvidíme zdali nám to situace a vláda umožní. 

 Zdeněk Weiter,  ARMY DIRT PARK Pohořelice

PODĚKOVÁNÍ JMÉNEM MĚSTA
Vážení spoluobčané,
chtěli bychom poděkovat vám všem, kteří se již několik 

měsíců podílíte na překonávání obtíží spojených se situací 
COVID-19 v našem městě.

Konkrétně bychom chtěli poděkovat
-  krejčovství paní Hany a Boženy Celnarové, které dodaly na 

800 kusů roušek, krejčovství Radimíra Horkého, zaměst-
nankyním Odborného učiliště Cvrčovice paní Cymbálové, 
Svobodové a Kořínkové, které bezplatně ušily z dodaného 
materiálu i materiálu učiliště a předaly městu k distribuci 
na 600 kusů roušek. Manželům Horychovým, kteří obsta-
rávali a prodávali materiál pro šití roušek.

-  Dominice Zapalačové a dobrovolníkům akce „Pomáhejme 
si v Pohořelicích“ za organizaci a zajišťování nákupů a dal-
ších činností pro seniory a další potřebné občany,

-  Strážníkům městské policie za dohled nad dodržováním 
režimových opatření pro občany na veřejném prostran-
ství, distribuci roušek a dezinfekcí na potřebná místa, za 
dohled a  organizování návštěv občanů na pracovištích 
městského úřadu,

-  Tajemníkovi MÚ, Ing. Blechovi za přebírku a přerozdělová-
ní roušek, respirátorů a dalšího materiálu (distribuované-
ho Jihomoravským krajem) pro lékaře a další zdravotníky 
v našem správním obvodu,

-  Pracovníkům městského úřadu a úřadu práce, kteří zajišťo-
vali v nezbytné míře správní agendy a kontakt s občany,

-  Pracovníkům údržby a čistoty města, kteří pečují o vzhled 
města a jeho čistotu i v této době, kdy nakládání s odpad-
ky se řadí mezi rizikové činnosti. Stejné poděkování patří 
i pracovníkům svozové společnosti FCC,

-  Rodičům, kteří se tak dlouho starají o své děti, které nemo-
hou navštěvovat MŠ, ZŠ,

-  Lékařům a všem zdravotníkům včetně zaměstnanců léká-
ren za jejich péči,

-  Učitelům, kteří mají složitější a náročnější práci než při „nor-
málním“ stavu. Dodatečně blahopřejeme ke Dni učitelů,

-  Pracovníkům v  obchodech, převážně ženám, které přes 
obavy o  zdraví své i  svých rodin, nás zásobují, abychom 
toto složité období přečkali.
Nadcházející období nebude jednoduché, stále bude 

nutné dodržovat zvýšená hygienická opatření, ale věříme, že 
s postupem času se vše obrátí k lepšímu.
Pevné zdraví!  Bc. Miroslav Novák, starosta

Mgr. Patrik Pařil, 1. místostarosta
Ing. Josef Svoboda, 2. místostarosta



Pro zlepšení nálady v probíhající virové epidemii si vám dovolujeme představit článek od místního ob-

čana Davida Bilavčíka, jehož koníčkem jako amatérského historika a člena místního Muzejního spolku je 

spojování faktů s fikcí.

Jehuda Liva ben Becalel (1525  – 17. září 1609), 
známý též jak  rabbi Löw, případně hebrejským ak-
ronymem ל״רהמ – MaHaRaL (Morenu Ha-Rav Liva, 
byl židovský rabín a učenec, legendární tvůrce praž-
ského golema. Působil jako vrchní moravský zemský 
rabín v Mikulově a později jako vrchní rabín v Praze 
za vlády Rudolfa II. Jehudův život je opředen mno-
ha pověstmi a legendami, z nichž řada zlidověla a je 
považována za fakt, ačkoli se historicky dají jen těž-
ko doložit, natožpak vyvrátit. V roce 1553, poměrně 
brzy (ve 28 letech), přijímá úřad vrchního moravské-
ho zemského rabína v Mikulově. Po dvacetiletém pů-
sobení na Moravě odešel roku 1573 do Prahy. V Praze 
zůstal do r. 1584, poté odešel – podle jedné z tezí – do 
polské Poznaně, podle jiné zpět na Moravu. Do Prahy 
se vrátil roku 1588. Během tohoto působení se 16. 2. 
1592 setkává na Pražském hradě s císařem Rudolfem 
II. – obsah jejich schůzky není znám, ale podle někte-
rých (samozřejmě neověřených) zkazek, které rovněž 
časem zlidověly, se týkala společné záliby v alchymii 
a kabale. Tato romantická představa se nakonec sta-
la stejně neodmyslitelnou součástí rabiho Löwa jako 
pověst o pražském golemovi. Málokdo však tuší, že 
vytvořit z hlíny bytost k ochraně židovského ghetta 
ho napadla již jako rabína na Moravě, a to konkrét-
ně při návštěvě místní židovské obce. Rabi se zde 
často zastavoval při cestách do Prostějova. Je dolo-
ženo, že pohořelická mikve, nádrž s přírodní vodou 
sloužící k rituálnímu očištění osob nebo předmětů, 
byla umístěna u řeky v místě dnešního zdravotního 
střediska. V těchto místech, jednou v létě roku 1566, 
rabín pozoroval místní děti, jak si z hlíny břehů řeky 
Jihlavy tvoří malé postavy lidí a zvířat. V noci se pak 
tajně vydal na místo a uhnětl tvar prvního golema.

Duchovním centrem židovské obce byla synago-
ga, a ta v Pohořelicích patřila k nejstarším na Mora-
vě. Stará synagoga stála v centru obce a rabín, který 
sem potřeboval golema tajně přinést sám, se nako-
nec rozhodl pro golema velikosti osmiletého dítěte. 
Manipulace s  břemenem údajně proběhla pomo-
cí nůše, ale to se neví jistě. Podle podkladů z  Pra-
hy se golemovi dávalo jméno a v pohyb se uváděl 
vložením šému – svitku do úst. Golem pak poslou-
chal toho, kdo mu do úst šém vložil. Jméno mohlo 
být stejné jako u pražského golema, ba dokonce se 
hodí více tomu našemu, protože mu dal jméno Jo-
sille, které je zdrobnělina od Josefa, a dá to rozum, 
že velký golem pražský by jako Josífek těžko někomu 
naháněl strach. Smutnou zprávou je, že se rabínovi 

oživení golema v Pohořelicích asi nepodařilo, a proto se nedochovala 
žádná vzpomínka místních občanů, tak jak nám to popisuje legenda 
v Praze. Předpokládá se, že náš golem byl uložen ve sklepě synagogy, 
kde se mu nedařilo dostatečně proschnout na provozní teplotu a rabín 
ještě neměl dostatečné znalosti k sepsání magické oživovací formule. 
K výrobě dalšího golema se rozhodl až následně v Praze, kde se o svém 
pohořelickém pokusu zmínil Rudolfu II. Na místě pohořelické starobylé 
synagogy byla v roce 1854 postavena synagoga nová, která byla rozbo-
řena za druhé světové války. Na jejím místě je dnes volné prostranství.  
Egon Erwin Kisch ani Ivan Mackerle nikdy o povolení k průzkumu pro-
stranství nezažádali a pohořelický golem tak dál čeká na své objevení.

Jehuda ben Becalel zemřel v Praze 1609 a je pohřben na Starém ži-
dovském hřbitově v Praze.

Na základě této legendy je možné používat v místních názvech slo-
vo golem, a tak se příště možná potkáme v restauraci nebo cukrárně 
u golema.
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